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کارگردان فیلم کیمیا گفت: ســالها پیش 
هنــگام تصویربــرداری فیلم کیمیــا در حرم 
دوربین و بازیگر بایــد در صحن می آمدند اما 
بیان می شد که این کار کفر است. ما هر کاری 
کردیم، گفتند امکان ندارد اما مرحوم خســرو 

شکیبایی مشکل را حل کرد.
احمدرضا درویش در حاشــیه اکران فیلم 
کیمیا در جریان نمایش آثار منتخب سینمای 
ایــران در دهــه کرامت کــه در پردیس مهر 
کوهســنگی برگزار شد، اظهار کرد: هر دعوتی 
و هر طلب شــدنی از طرف مشــهد باشــد، با 
رغبت بالا مورد استقبال قرار می گیرد. من نیز 
به عنوان یک شــهروند ایرانی بسیار خوشحال 
بودم چنین دعوتی از من صورت گرفته است. 
خوشــحالم بعد از سال ها در مورد فیلم کیمیا 

صحبت شد.
وی با بیان اینکه کیمیا فیلم چهارم من بود، 
عنوان کرد: سومین فیلمی که ساختم، آذرخش 
بود که سهم بزرگی در ساخته شدن این فیلم 

داشت. هارون یشایایی که فیلم های درخشانی 
ساخته است، ۲ ســال قبل از ساخت کیمیا و 
بعد از دیدن فیلم آذرخش، به من که ۳۰ ساله 
بودم، گفت تمایل دارم در آثار ســینمایی من 
فیلمی در خصوص جنگ باشد و می خواهم آن 

را برای من بسازید. من نیز استقبال کردم.
این کارگردان سینما افزود: ما هیچ طرحی 
نداشــتیم. آقای یشایایی به من گفت عجله ای 
ندارد و من فرصت دارم ایده هایم را بیاورم. چند 
طرح دادم که براساس آن به طرح اولیه کیمیا 
رســیدیم. این طرح را به تدریج پرورش دادیم 
و فیلم به تصویب رســید. پس از آن شروع به 

ساخت کردیم؛ تجربه عجیبی بود.
درویش با اشــاره به اینکه فیلــم در دوره 
آنالوگ ساخته شد، تصریح کرد: امروز وضعیت 
ســخت افزاری و نرم افزاری تفاوت پیدا کرده و 
ساخت فیلم تسهیل شده است. آن زمان کار به 
شدت دشوار بود. فیلم سازی دفاع مقدس تازه در 
حال شکل گرفتن بود و باید فرم های مختلفی 

را پی می گرفتیم. من نیز جزو فیلم سازان جوان 
بودم. آنچه از پشــت صحنه آموختم برای من 
بسیار بیشتر از جلوی دوربین محصول داشت. 
چیزهای زیادی یاد گرفتم؛ مانند یک دانشگاه 
بود. وی بیان کرد: یک مورد در فیلم برای من 
ارزشمند بود و آن، اینکه بسیاری از صحنه های 
بخش های مربوط به جنگ و لوکیشن ها واقعی 
بود. در واقع لوکیشــن ها ســاخته نشده بلکه 
انتخاب شده بود. این فیلم سندی باقی مانده از 
یک اتفاق تاریخی و معاصر است. ماندگارترین 
تصویــر و هویت اصلی فیلم پلانی اســت که 
ســاکی از بالای کادر روی زمین می افتد؛ انگار 
بار سنگینی بر زمین گذاشته می شود. خسرو 

شکیبایی با حس این کار را انجام داد.
کارگــردان فیلم کیمیا گفت: ســاختمان 
بک گراند ســاختمان آموزش و پرورش آبادان 
است. روز دوم یا سوم جنگ با مدیران مدارس 
در همان ساختمان جلسه می گذارند که بررسی 
کنند مدارس تعطیل شود یا خیر. همان زمان 
یک راکت به آن ســاختمان برخورد می کند و 
همه شهید می شــوند. ما همین ساختمان را 

برای فیلمبرداری انتخاب کردیم.
درویــش خاطرنشــان کــرد: روز ســوم 
فیلمبرداری دســت خسرو شکیبایی شکست 
و پنج عمل جراحی روی آن انجام شــد. یک 
هفته بعد از عمل به پیشنهاد خسرو شکیبایی 
فیلمبرداری را در مشــهد آغــاز کردیم. درد 
زیادی داشت و مسکن زیادی مصرف می کرد. 
بازیگر خلاق، عاشــق و متعهد اینگونه اســت. 
فقط بازیگری سازنده نیســت؛ انسان بودن و 
سبک زندگی نیز مهم است. هنرمند نمی تواند 
جایگاه بالا و مرتبت هنرمندی داشته باشد اما 
فرد بااخلاقی نباشد. وی در خصوص مشکلات 
تصویربــرداری در حرم بیان کــرد: آن زمان 

دوربین و بازیگر بایــد در صحن می آمدند اما 
بیان می شــد که این کار کفر است. از حضور 
دوربیــن در صحن آن هم بــا بازیگر صحبت 
نکنید. ما هر کاری کردیم، گفتند امکان ندارد 
اما خســرو شکیبایی مشــکل را حل کرد. آن 
زمان گوشی تلفن همراه نبود. شکیبایی به لابی 
رفت با فردی تماس گرفت و گفت »مساله حل 
شــد فردا با آقای طبسی جلســه داریم«. این 
کارگردان ســینما ادامه داد: خسرو شکیبایی 
گفت »به زیارت رفته بــودم؛ فردی من را در 
حرم دید و گفت آقای شکیبایی شما هستید؟ 
آن فرد رئیس دفتر آقای طبسی بود«. او تلفنی 
به شکیبایی می دهد و بیان می کند »هر کاری 
بود، ما در خدمتیم«. خســرو شکیبایی هم با 
وی تمــاس می گیرد و بیــان می کند که »ما 
می خواهیم حاج آقا را ببینیم«؛ آن فرد نیز برای 
روز بعد قرار ملاقاتی تنظیم می کند. فردای آن 
روز به تالار آیینــه رفتیم؛ ۶۰ الی ۷۰ روحانی 
دور نشسته بودند؛ با خودم می اندیشیدم مگر 
می تــوان در حضور آن ها چنیــن موضوعی را 

مطرح کرد.
درویش اضافه کرد: موضوع را توضیح دادم؛ 
مرحوم آیت الله طبســی گفت »نه؛ این بدعت 
می شــود؛ خدا قبول می کند؛ در مکان دیگری 
فیلمبرداری کنید«. خسرو شکیبایی ایستاد؛ از 
یکی از معممان نیز خواست بایستد. عبای او را 
روی دوش خود انداخت؛ صندلی را وسط تالار 
برد؛ روی صندلی رفت و پلان طولانی مدرس 
را اجــرا کرد. در بازی خود با همه کار داشــت 
و مخاطبش تنها حاج آقا نبود. همه را به بازی 
گرفت. حاج آقا در انتها گفت »بشــود« و انجام 
شد. وی عنوان کرد: روش یشایایی، تهیه کننده 
فیلم، در ســینما باعث شده اعتماد به نفس به 
هنرمند تزریق شــود. ســواد، عقلانیت و فهم 

هنری بســیار اهمیت دارد. مهم ترین مســاله 
در فعالیــت فرهنگی علاوه بر مدیریت منابع و 

ارتباطات، مدیریت ارواح عمومی است.
کارگــردان فیلم کیمیا ادامــه داد: در واقع 
مهم تریــن کار یک کارگــردان مدیریت ارواح 
جمعی اســت. مهم ترین عنصر قصه شخصیت 
بــوده و مهم ترین عنصری کــه می خواهد در 
یک فیلم تولید شود تا یک قصه را شکل دهد، 
انسان اســت؛ بنابراین اینجاست که احساس 
اهمیت پیدا می کند و باید مدیریت شود. آقای 
یشایایی این کار را بسیار خوب می دانست و به 

خوبی آن را مدیریت می کرد.
درویش گفت: بــرای کل فیلم ۵۵ میلیون 
تومان هزینه شد؛ در حالی که آن زمان با سه تا 
چهار میلیون تومان می شد فیلم ساخت. هزینه 
برخی صحنه های کیمیا به اندازه یک فیلم بود 

و تصویربرداری دوباره یک صحنه مشکل بود.
وی در خصوص پروژه رستاخیز نیز تصریح 
کرد: من از رســتاخیز عبور کــردم. این فیلم 

سرنوشت خود را دارد و زنده است.
درویش با اشــاره به اینکــه کار برای امام 
رضا)ع( ســاخته شــده و دغدغه من اســت، 
خاطرنشــان کرد: واقعیت این اســت که »او 
می کشــد قلاب را«. کار ما اینگونه اســت که 
اصطلاحا خودش می گوید بیــا. در مورد اهل 
بیت)ع( نیز اینگونه بوده و عنصر خیال خودش 
صدا می کند. هیچ تصمیمــی بی ارتباط با هم 

نیست و همه فلسفه، علت و دلیل دارد.
فیلم کیمیا به کارگردانی احمدرضا درویش 
در ســال ۱۳۷۳ تولید شــده اســت. هارون 
یشــایایی تهیه کننــده و احمدرضــا درویش 
نویسنده این اثر بودند. مرحوم خسرو شکیبایی، 
بیتــا فرهی و رضا کیانیان در این فیلم به ایفاء 

نقش پرداخته اند.

ناگفته های احمدرضا درویش از فیلمبرداری در حرم امام رضا)ع(

صداوسیما سرانجام تکلیف سریال کیانوش 
عیاری را مشخص کرد؛ »۸۷ متر« از تلویزیون 
پخش نمی شــود. این خبر قطعی اســت اما 
اینکه چه سرانجامی در انتظار آخرین سریالِ 
کارگردان باســابقه سینماست، هنوز مشخص 
نیست. مسوولان سیما در پی به توافق رسیدن 
با پلتفرم ها هســتند اما اینکه کدام پلتفرم و 

چگونه، آن هم هنوز مشخص نیست.
چندی قبل رئیس صداوســیما از رویکرد 
جدیــد این رســانه برای همکاری بیشــتر با 
پلتفرم ها خبر داده بود؛ »ســاخت برنامه های 
مشــارکتی با تولیدکنندگان شــبکه نمایش 
خانگــی و حتی خریــد رایت برخــی از این 
برنامه هــا«. اما به نظر می رســد پیش از آنکه 
توســط  )پلتفرم ها(  از آن طــرف  برنامــه ای 
تلویزیون خریداری شود، این، تلویزیون است 
که به فکر فروش ســریالش به آن طرف افتاده 

است.
در حالی که بسیاری از بینندگان تلویزیونی 
پخش سریال »۸۷ متر« به کارگردانی کیانوش 
عیاری را در سال ۱۴۰۰ انتظار می کشیدند، در 
نهایت این سریال در جدول پخش برنامه های 
تلویزیونی آن ســال قرار نگرفت و پخشــش 
به سال بعد موکول شــد اما سال ۱۴۰۱ هم 
خبری از پخش این مجموعه نبود تا امروز که 
در نهایت اعلام شــد اصلا قرار نیست سریال 

عیاری روی آنتن صداوسیما برود.
ســریال »۸۷ متر« سال ۹۵ کلید خورد و 
بعــد از وقفه های چندبــاره در روند تولید که 
پــاره ای از آن به کمبود بودجه نســبت داده 
شــد و بخشــی از آن به مشــکل کرونا، در 
نهایت زمســتان ۹۹ بود که عیاری موفق شد 

تصویربرداری سریالش را به اتمام برساند.
ســاخت این سریال تســویه حسابی مالی 
محســوب می شــد با تلویزیون؛ در حقیقت 
کیانــوش عیــاری »۸۷ متر« را ســاخت تا 

بدهی اش را به صداوسیما بپردازد.
سریال »۸۷ متر« قرار بود تابستان ۱۴۰۰ 

پخش خود را در ۴۰ قســمت و در شبکه یک 
سیما آغاز کند اما به رغم اعلام صفحه رسمی 
این سریال در فضای مجازی که از پخش این 
مجموعه در ابتدای مرداد ۱۴۰۰ خبر می داد، 
همچنــان از روی آنتن رفتن ســریال عیاری 

خبری نشد.
همزمانی با ماه محرم و صفر و ناهمخوانی 
این مجموعه با حال و هوای این ماه، از دلایلی 
عنوان شد که باعث شد مدیران در آن زمان از 
پخش »۸۷ متر« صرف نظر کنند و در نهایت 
مجموعه ای به نام »افرا« مناســب تشخیص 

داده شد.
البته در آن زمان عیاری هم در گفت وگویی 
با ایسنا این تصمیم را چنین روایت کرد، »اگر 
سریال از دو هفته پیش هم روی آنتن می رفت، 
ما آن را می رساندیم اما در حال حاضر یکسری 
کارهایی اســت که انجام می دهیــم. نگرانی 
شــبکه از این بابت بود کــه در میانه راه یک 

قسمت آماده نباشد و این نگرانی، شبکه را به 
این تصمیم واداشت که سریال دیگری به نام 

»افرا« را روی آنتن ببرد.«
به گزارش ایســنا پس از پخــش »افرا«، 
شــبکه اول به پخش دو مجموعه تکراری  )از 
جمله »زیرخاکی«( اقــدام کرد. بعد از آن هم 
مینی ســریال »خط مقدم« و سپس مجموعه 
تلویزیونــی »بعــد از آزادی« بــه کارگردانی 
محمدعلی باشــه آهنگــر را روی آنتن برد و 

همچنان خبری از »۸۷ متر« نبود. 
وقفه طولانــی در پخش این ســریال در 
شــرایطی که عنوان شــده بود تصویربرداری 
ســریال »۸۷ متر« از مدت هــا قبل به پایان 
رسیده است، در همان زمان هم سوال برانگیز 
بــود و البته این پرانتز را هــم باز می کرد که 
شاید انجام مراحل فنی در فرصت مناسب و با 
حوصله بیشتری از نوع عیاری، دلیل به تعویق 

افتادن پخش باشد.

اواخــر دی مــاه ۱۴۰۰ ، تاخیر در پخش 
سریال کیانوش عیاری کم کم رو به فراموشی 
بود که حاشــیه ای دیگر دوباره این مجموعه 
را ســر زبان ها انداخت. حاشــیه ای عجیب و 

پرسش برانگیز، این بار از نوع سانسور گربه!
گفت وگوی کیانوش عیاری با یک نشــریه 
سینمایی و طرح موضوع سانسور صحنه های 
گربه در ســریال  »۸۷ متر«، این اتفاق را رقم 

زد. 
عیاری در بخشــی از صحبت هایش گفته 
بود، »من می خواهم پیشِ آقای جبلی )رئیس 
صداوسیما( بروم و این را بگویم که گربه مثل 
ســگ نیســت تا مثلا بگویید از نظر شریعت 
مشــکلی برای تلویزیون ایجاد می کند. همه 

جای ایران پر از گربه است...«
در پی این اظهارات، شــبکه یک سیما نیز 
در پاســخی به کارگــردان »۷۸ متر« چنین 
آورده بــود: »برخلاف ادعای آقــای عیاری، 

سابقه پخش سریال های مختلف از تلویزیون 
حاکــی از آن اســت که نشــان دادن عادی 
برخی حیوانات مانند گربه و پرندگان در آثار 
نمایشــی محل اشــکال و حذف نیست، بلکه 
نمایش تصاویر مکــرر، غیرضروری و نابجا در 
صحنه هایی از سریال برای نشان دادن رفت و 
آمد حیوانات در محیط خانه از ســوی بازبین 
تذکر داده شده اســت و برخی تصاویر مانند 
غذا دادن به گربه در ســریال از سوی بازبین 
ایراد گرفته نشده و صرفا تصاویر مکرر، محل 

اشکال بوده است.«
ایــن آخرین خبــری بود که تــا آخرین 
روزهای اســفند مــاه ۱۴۰۰ از ایــن پروژه 
رســما اعلام شد و بعد از آن به نظر می رسید 
پرونده ســریال پخش نشــده »۸۷ متر« به 
تهیه کنندگــی و کارگردانی کیانوش عیاری با 
پیچیدگی بیشــتری همراه باشد. سریالی که 
در آن بازیگرانــی چون علی دهکردی، مهران 
رجبی، شهین تســلیمی، فریده سپاه منصور، 
محمد بحرانی، داریوش کاردان، زنده یاد علی 
انصاریان، حســین ســلیمانی و فریبا کامران 

ایفای نقش کرده اند.
حالا رئیس سیما فیلم در نشستی که طی 
روزهای اخیر با خبرنگاران داشــته است، در 
پاسخ به پرسش ایسنا درباره وضعیت سریال 
کیانوش عیــاری، با تاکید بــر اینکه خودش 
ســریال را ندیده و تصمیم گیــری ها قبل از 
حضور او صورت گرفته است، در نهایت موضع 

صداوسیما را چنین اعلام کرد. 
»طبق جلساتی که با آقای عیاری داشتیم 
احتمالاً ســریال به خارج از تلویزیون واگذار 
می شــود.« کیانوش عیاری کارگردان باسابقه 
سینما و تلویزیون تاکنون چهار سریال ساخته 
است که خانه به خانه )۱۳۷۵(، هزاران چشم 
)۱۳۸۰(، روزگار قریب )۱۳۸۶–۱۳۸۱( و ۸۷ 
متر را شــامل می شــود. در پرونده کاری این 
هنرمند ساخت ســریالی برای شبکه نمایش 

خانگی به چشم نمی خورد.

حاشیه های آخرین سریال عیاری

 سانسورگربه ها و تسویه حساب با تلویزیون
نکوداشت سمیعی گیلانی در زادگاهش

مراسم نکوداشت احمد سمیعی گیلانی و رونمایی فیلم مستند »چهره نگاری 
سبز بن دار« ســاخته  منوچهر مشیری برگزار می شود. به گزارش ایسنا، این 
مراســم روز پنجشنبه ۴ خرداد، از ســاعت پنج و نیم عصر در خانه  فرهنگ 
گیلان، زادگاه احمد ســمیعی گیلانی برگزار خواهد شــد. در این نکوداشت 
حســین معصومی همدانی، مژده دقیقی، علی آل داود، اکبر ایرانی، مسعود 
قاســمی، جعفر شــجاع کیهانی و فرهاد طاهری حضور و سخنرانی خواهند 

داشت.
احمد ســمیعی )گیلانی( در ۱۱ بهمن ۱۲۹۹ در رشــت به دنیا آمد و روز 
دوم فروردین ماه ۱۴۰۲ بر اثر کهولت ســن از دنیا رفت. سمیعی کار ترجمه 
را بــا برگرداندن رمان »دلدار و دلباخته« از ژرژ ســاند شــروع کرد و بعداً 
آثاری را از نویســندگان بزرگی مانند ژرژ پرک و گوســتاو فلوبر به فارســی 
برگرداند. »خیال پروری های تفرجگر انزواجو« از ژان ژاک روســو، »چیزها« 
از ژرژ پرک )ترجمه(، »ادبیات ساســانی«، »داتــا گنج بخش« )زندگی نامه 
و تعالیم شــیخ ابوالحســن علی  بن عثمان هجویری( از شــیخ عبدالرشید 
)ترجمه(، »چومســکی« از جان لاینز )ترجمه(، »هزیمت یا شکست رسوای 
آمریکا« از ویلیام لوئیس و مایکل له دین )ترجمه(، »ســاخت های نحوی« از 
نوآم چامسکی )ترجمه(، »آیین نگارش«، »دیدرو« از پیتر فرانس )ترجمه(، 
»سالامبو« نوشته گوستاو فلوبر )ترجمه(، »شیوه نامه دانشنامه جهان اسلام«، 

»نگارش و ویرایش« و »تتبعات« از مونتنی )ترجمه( از جمله آثار اوست.

حمید نعمت الله متقاضی ساخت »بتُ« شد
حمید نعمت الله چهار ســال پس از ســاخت فیلم »قاتل و وحشــی« پروژه 
تازه اش را جلوی دوربین می برد. به گزارش ایسنا، »بت« نام فیلم تازه حمید 
نعمت الله اســت که سازنده »رگ خواب« برای پروانه ساخت این فیلم اقدام 
کرده و قصد دارد آن را تابستان امسال جلوی دوربین ببرد. »قاتل و وحشی« 
آخریــن فیلم حمید نعمت الله که بعد از چهار ســال همچنان اجازه نمایش 
ندارد به تازگی مجوز پخش در خارج از کشــور را گرفته پیش بینی می شود 
بزودی در یکی از فستیوال های بین المللی رونمایی شود. فیلم های سینمایی 
»بوتیک«، »رگ خواب«،»آرایش غلیظ« از جمله کارهای سینمایی این فیلم 

ساز است که سریال تلویزیونی »وضعیت سفید« را هم ساخته است.

امیدوارم حسام محمودی ما را حلال کند
کارگردان فیلــم »پروا« گفت: این دومین فیلم من بعد از »اگزما« بود که با 
حسام )محمودی( کار کردم. واقعا در دو فیلمم رفاقت کرد و انرژی گذاشت 
و من همیشــه مدیونش هســتم و امیدوارم ما را حلال کند که نتوانســتیم 
فیلــم را زودتر اکران کنیم تــا در کنار ما فیلم را ببیند. به گزارش ایســنا، 
طبق گزارش رسیده، مراسم رونمایی و اکران افتتاحیه فیلم سینمایی »پروا« 
ساخته مهران مهدویان شب گذشته )دوشنبه اول خرداد( در گروه سینمایی 
هنر و تجربه در سالن شماره دو پردیس سینمایی چارسو با حضور کارگردان، 
عوامل فیلم، هنرمندان و علاقمندان برگزار شــد. مهران مهدویان کارگردان 
فیلم »پروا« ضمن تشــکر از اکران فیلمش در گروه ســینمایی هنر و تجربه 
گفت: ساخت این فیلم برای ۴ ســال گذشته است و طبیعتا الان باید برای 
اکرانش خوشحال باشــم، اما حقیقتا اینگونه نیست. با اتفاق تلخی که برای 
حسام افتاد، شیرینیِ این لحظه از ما گرفته شد. حسام همیشه می گفت یک 
کاری کن فیلم دیده شــود و من تلاش کردم که این اتفاق بیفتد. وی ادامه 
داد: آنهایی که حســام محمودی را می شناسند می دانند حسام رفیق واقعی 
بود و برای نقش خسرو در فیلم »پروا« هم خیلی انرژی گذاشت. این دومین 
فیلم من بعد از »اگزما« بود که با حسام کار کردم. واقعا در دو فیلمم رفاقت 
کرد و انرژی گذاشــت و من همیشه مدیونش هستم و امیدوارم ما را حلال 
کند که نتوانســتیم فیلم را زودتر اکران کنیم تــا در کنار ما فیلم را ببیند. 
همه می دانیم فیلم های مســتقل سختی های خودش را دارد و به سختی هم 
اکران می شــود. سروش محمدزاده کارگردان سینما نیز که به عنوان آخرین 
کارگردانی که با حســام محمودی همکاری کرده بود طی سخنانی گفت: از 
گروه هنر و تجربه تشکر می کنم که این کار پسندیده را انجام داد و تصمیم 
گرفتید نمایش فیلم تان را با یاد حســام محمودی آغاز کنید. وی افزود: در 
دو ســال اخیر با حسام محمودی دو ســریال کار کردیم در »نوار زرد۲« و 
»سوران« روزهای بسیار خوبی را با هم سپری کردیم. زمان دوستی ما شاید 
زیــاد نبود اما عمق رفاقت مان زیاد بود. آن چیزی که آدم را غمگین می کند 
همین اســت که بعضی از مرگ ها ناباورانه است. آقای مهدویان هم به اندازه 
کافی غمگین اســت و برای کارگردان همیشه اکران، لذت بخش است و حالا 
کارگردان در این شــرایط فیلم را اکران می کند. شــاید این موضوع آرامَش 
کند که حسام هم از این اکران شاد است. امیدوارم اتفاقات خوبی برای فیلم 
بیفتد. وی با اشــاره به گلایه حســام محمودی از برخی رفتارها در ســینما 
گفت: باید مراقب برخی رفتارها و حرف هایمان باشیم و به همدیگر در سینما 

برچسب نزنیم زیرا همه ما در سینما یک خانواده هستیم.

فرج علیپور موسیقی لرستان را به کرج می برد
فرج علیپور هنرمند موســیقی نواحی در راســتای برگزاری کنسرت هایش، 

سه شنبه ـ نهم خرداد ماه ـ در کرج به روی صحنه می رود.
به گزارش ایسنا، علیپور، خواننده موسیقی لرستان و نوازنده کمانچه پس از 
اجرای اخیر خود در پنجشــنبه )۲۸ اردیبهشت ماه( در سالن وزارت کشور 
تهران، اکنون سه شــنبه )۹ خرداد( در تالار »شهیدان نژاد فلاح« در کرج به 

روی صحنه می رود.
این هنرمند در اجرای اخیر خود در تهران درباره وضعیت موســیقی نواحی 
گفته بود: »بارها و بارها درباره موسیقی نواحی و عدم حمایت ها از آن گفته 
و گفته ایم ولی هرگز اتفاق جدیدی در روند سیاســت های هنری کشور رخ 
نداده و موســیقی نواحی همین طور به ســمت فراموش شدن و نابودی در 

حال حرکت است.«
او همچنین در این کنســرت با بیان اینکه هزینه اجاره ســالن وزارت کشور 
ســنگین بود و با کمک های مالی مردمی پرداخت شــده اســت، ادامه داد: 
»قیمت های سرسام آور سالن ها حتی در شهرستان ها هم دیگر غیرقابل درک 
اســت و همین بی شک به مرور به فراموشی و نابودی کامل موسیقی نواحی 
در ایران ختم خواهد شــد. نفس های آخر موسیقی نواحی را در کشور شاهد 
هستیم. دســت هنرمندان موسیقی نواحی خالی است. باید بیایید و زندگی 

بزرگان و اساتید این حوزه را از نزدیک ببینید. واقعا تاسف آور است.«

بازیگر »ثور« درگذشت
ری استیونسون، بازیگر فیلم »ثور« و سریال »جنگ ستارگان« درگذشت.

به گزارش ایســنا و به نقل از گاردین، »ری استیونسون« ،  بازیگر اهل ایرلند 
شــمالی که نقش فرماندار شــرور بریتانیایی فیلم »آرآرآر«، »وسلتاگ« در 
فیلم های »ثور« و یکی از شخصیت های منفی اصلی سریال در دست ساخت 
جنگ ستارگان »آسوکا« را بازی کرده است، در سن ۵۸ سالگی درگذشت.

استیونسون روز یکشنبه یعنی چهار روز قبل از تولدش درگذشت. بر اساس 
گــزارش روزنامه ایتالیایی »ریپابلیکا« ایــن هنرمند حین فیلمبرداری فیلم 
»کازینو در ایســیکا« ناگهان بیمار شــد و در بیمارســتانی واقع در جزیره 

»ایسیکا« بستری شده بود.
با اعلام خبر درگذشت استیونسون چهره های برجسته ای از جمله »اس. اس. 
راجامولی«،  کارگــردان »آرآرآر« و »میتو لوئیس« ، بازیگر مجموعه فیلم های 
»هری پاتر« و همبازی »استیونســون« در فیلم »یک جور زندگی« با انتشار 
پیام هایی به این هنرپیشه ادای احترام کردند. ری استیونسون در سال ۱۹۶۴ 
میلادی در »لیســبورن«  شــهری واقع در ایرلند شمالی متولد شد. خانواده 
»استیونســون« زمانی که او هشت ساله بود به انگلستان نقل مکان کردند. او 
که به مدرسه تئاتر رفته و بود و سال ها در تلویزیون بریتانیا فعالیت کرده بود 
نخستین بار در فیلم »تئوری پرواز«)۱۹۹۸( در یک فیلم سینمایی ظاهر شد. 
او در ســال ۲۰۰۴ در نقش یک شــوالیه در فیلم »آرتور شاه« به کارگردانی 
»آنتــوان فوکوآ« بازی کــرد. از دیگر فیلم هــای مهم او به »ترانســپورتر: 

سوخت گیری مجدد« و »جی. آی. جو: تلافی« می توان اشاره کرد.

تمدید مهلت ثبت نام در جشنواره کتاب دانشجویی
مهلت ثبت نام و ارســال آثار به ســی امین دوره جشــنواره ملی کتاب سال 

دانشجویی تا ۲۰خرداد تمدید شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان انتشارات جهاد دانشگاهی، با تمدید مهلت 
ثبت نام، دانشــجویان مولف و مترجم فرصت دارند تا  ۲۰خرداد ۱۴۰۲ آثار 

خود را به دبیرخانه جشنواره ملی کتاب سال دانشجویی ارسال کنند.

اخبارکوتاه

عــزت الله ضرغامــی اظهاراتــی را درباره 
ماجــرای ســرقت فرش های کاخ ســعدآباد، 
»کشف شــبکه جاسوســی علیه گردشگری 
ایــران« و رابطه با مصر و رقابت با عربســتان 
بیان کــرد. به گزارش ایســنا، وزیــر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در جمع 
خبرنگاران درباره مشــخص نبودن آمار اشیاء 
منقول، با توجه به اتفاقی که در موزه همدان 
رخ داد و مــولاژ آثار تاریخــی را به جای اثر 
اصلی در مخزن نگهداری کرده بودند تا اتفاق 
اخیر در کاخ ســعدآباد و افشا شدن ماجرای 
خروج فرش هــای نفیس آن و اقدام و توضیح 
وزارت میراث فرهنگی در این باره گفت: درباره 
فرش های ســعدآباد یک پرونده ای مربوط به 
سال های ۹۵ - ۹۴ اســت و با این که مربوط 
به این دوره نبوده اما دســتور بررســی آن را 
داده ام. حراســت بعد از صحبــت با نهادهای 
مختلــف، گزارش مقدماتی ارائه کرد که هنوز 

قابل استناد نیست.
او افزود: در جریان باشید غیر از این اتفاق 
کــه به دوره های مختلف مربوط اســت، خود 
آن مجموعه )کاخ ســعدآباد( به طور کامل در 
اختیار میراث فرهنگی نیســت، بعنی بخشی 
از کاخ ســعدآباد در اختیار دستگاه های دیگر 
است که وظایف قانونی شان را انجام می دهند. 
من خواســتم که اطلاعات آن را اســتخراج 
کنند، حتما باید اطلاعات به نظر مردم برسد 
تا مســأله روشن شــود، هم اصل قصه و هم 

کیفیت و چگونگی آن.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، نامشــخص بودن آمار اقلام موزه ها را 

تایید نکــرد و گفت:  این آمــار در بین تمام 
موزه ها مشــخص اســت، یعنی امین  اموال ها 
به عدد نســبت به تمام اشیاء منقول تاریخی 
تعهــد و پرونده دارند و امضا می دهند. ممکن 
است علی رغم همه قوانین یک جا تخلف شود، 
حتما پیگیــری و برخورد می شــود. ما روی 
امین اموال ها خیلی حساسیم. اخیرا در دولت 
گزارشی دادم و مجوزی ویژه از سازمان اداری 
استخدامی گرفتیم فقط برای جایگزین کردن 
امیــن اموال ها. بنابرایــن تخلف های موردی 
خیلی ملاک نیســت، آنچه برای ما مهم است 
آمار دقیق و حفظ و حراســت از آنها است که 

انجام می دهیم.
به  فلزیاب ها  بازگشــت  دربــاره  ضرغامی 
چرخــه مصرف پــس از واگــذاری آن ها به 
وزارت دفاع در ســال های گذشته و ضرورت 
امحــاء و معدوم کردن آن هــا، اظهار کرد: به 
یــگان حفاظت این اخطار داده شــده که اگر 
شــرکت های دانش بنیان مطابــق تعهدی که 
داده اند نتوانند از فلزیاب ها استفاده کنند، مثل 
امحاء مواد مخدر کشف شــده، یک برنامه هم 
برای معدوم سازی فلزیاب ها بگذاریم تا تکلیف 

خیلی ها روشن شود.
او اضافه کرد: در دوره ما فلزیاب های ضبط 
و کشف شده، در انبار نگهداری شده که هزینه 
آن برای ما ســخت اســت. اگر شــرکت های 
دانش بنیان نتوانســتند مطابق تعهد از آن ها 

استفاده کنند، حتما باید معدوم شوند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
آخرین تصمیم های گرفته شده  درباره  دستی 
برای تعامل ایران با کشــورهای عربســتان و 

مصر  اظهار کرد:  گردشگری پیش ران روابط 
سیاسی ایران با دیگر کشورها می تواند باشد. 
به ویژه درباره کشــورهایی که تمدن باستانی 
دارند، مثل مصر. بنابراین پیشنهاد ما این است 
که هرگونه ارتباط دیپلماتیک با مصر از طریق 
گردشــگری انجام شود. این را در گفت وگوها 
بــا وزارت خارجه و دیگر دســتگاه ها مطرح 
کردیــم و پی گیــری می کنیم. مــا معتقدیم 
برای تقویت گردشــگری باید یکطرفه روادید 
لغو شــود و در این باره تلاش می کنیم و بارها 
اطلاع رسانی کرده ایم و وزارت امور خارجه هم 
تا حدی با ما هم عقیده اســت، ولی ملاحظات 
دیگری در کشور است که در کمیسیون های 
مختلف بررسی می کنیم و امیدواریم به نتیجه 

برسانیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری وصنایع 
دســتی گفت: ما باید راه ورود گردشــگر به 
کشــور را تســهیل کنیم. حداقــل آنچه به 
خودمان مربوط اســت، اگــر بتوانیم موانع را 
برداریم کشــور ما خیلی بیشــتر از رقبای ما 

ظرفیت گردشگری دارد.
ضرغامی در ادامه این ســخنان با اشاره به 
توئیتی که چندی پیش با استناد به اظهارات 
یونســی، وزیر اسبق اطلاعات مبنی بر این که 
»بخش ضد جاسوسی، شبکه ای را کشف کرده 
که ماموریت شان، توقف هر اقدام مثبت برای 
رونق گردشگری ایران بوده است.« در این باره 
توضیــح داد: به هر حال مــوردی بود که در 
کشور کشف شــده و من را هم مطلع کردند. 
البته الان لازم نیســت مــورد اطلاعاتی هم 
کشف شــود. راه می روید مشکلات ساختاری 

را می بینید، برخی تریبون ها که گردشگری را 
درست درک نمی کنند و نمی دانند گردشگری 
چه ابعــاد سیاســی، فرهنگــی، اقتصادی و 
اجتماعی برای کشــور دارد. مثــلا وقتی در 
اردبیل ســرمایه گذاری زیادی بــرای رویداد 
»اردبیل ۲۰۲۳« می شود، بسیاری از سفیران 
خارجی حضور می یابند، معرفی خوبی صورت 
می گیرد و به دنبال آن اقدامات متعددی انجام 
می شود، ممکن است یک صاحب تریبونی این 
شرایط را متوجه نشــود و در جمع بزرگی از 
مردم ضمن انتقاد از وزیر گردشــگری، اعلام 
کند »مشکل اردبیل اشتغال است و ای کاش 
به جای آقای ضرغامی، آقای مرتضوی ـ وزیر 
کار ـ می آمد و وزیر کار اگر می آمد مشــکل 
اشــتغال چوانان اردبیل حل می شــد. » اگر 
توجه می شد که اشــتغال در جیب وزیر کار 

نیست، من باید ایجاد کنم، دستگاه های دیگر 
باید ایجاد کنند، وقتی در اردبیل گردشگری 

رونق بگیرد، اولین نتیجه آن اشتغال است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی سپس به آمار اشتغال یک میلیون نفری 
که از سوی سیدابراهیم رئیسی ـ رئیس جمهور 
ـ اعلام شده، اشاره کرد و گفت:   سهم وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
از ایــن آمار، ۴۹ هزار نفر بــود که صددرصد 
محقق شــد. اتفاقا در یک صحت سنجی که از 
وزارت کار ابلاغ شــد، وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در این زمینه مقام 
اول را کســب کرده است. حدود ۵۰ هزار نفر 
سهم اشــتغال که در شــورای عالی اشتغال، 
محقق کردیم. ولی معتقدم این آمار شــوخی 

است و ظرفیت گردشگری خیلی بالا است.

ضرغامی  پاسخ داد

سرقت فرش های سعدآباد، شبکه جاسوسی و چند موضوع مهم دیگر


